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Milá Žárovko! 

Od mých přátel a známých dostávám různé vtipné obrázky 
a videa. Před časem mi došel sestřih nejkrásnějších momentů 
roku 2020. Po úvodních titulcích, krásné hudbě navozující mírné 
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napětí, hned následoval střih na obrazovku s nápisem KONEC. 
Jakoby tento rok neobsahoval nic pěkného… 

Tak tomu není s Tebou, Žárovko. Jsi plná krásných článků. 
Samozřejmě, že nás tento rok velmi potrápil. Mnozí jste to poznali na 
vlastní kůži. Byly to samé drobné věci, co nás trápily. Začalo to 
kůrovcem v lese. Pak tou zvláštní nemocí, která se dá pozorovat jen 
pod mikroskopem. A kolik trápení napáchala. Další drobná věc, co 
trápí především mě, je tesařík krovový (Hylotrupes bajulus), který 
dokonal své dílo na jimramovské faře. Kompletně nám sežral trámy. 
Zřejmě již následující rok nás bude čekat výměna krovu a střešní 
krytiny. 

Ježíš v evangeliu mluví také o malých věcech: hořčičném 
semínku a kousku kvasu. Používá tento příklad, když mluví o Božím 
království. To začíná už zde na zemi skrze malé věci. Malou 
pozorností vůči našim bližním. Drobným slovem, kterým potěším 
smutnou osobu. Trochou času, kterou si udělám pro potřebného. 

Rok 2020 pomalu končí. Bude se dobře pamatovat, pro svoji 
kulatost, i pro to jak nás potrápil. Pomalu začne rok další. Nevíme, 
jak bude on vypadat, ale už teď se za to můžeme modlit. Papež 
František jej věnoval svatému Josefovi. Ten ochraňoval Pannu Marii, 
stane se i naším přímluvcem. A především otcem, na kterého se 
můžeme spolehnout. 

Přeji nám všem pokojné prožití svátků, mnoho sil do nového 
roku 2021, Boží ochranu, pevné zdraví a dobré přátelé, kteří nás 
podrží, když nám bude smutno. 

/o. Marek/ 
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Poděkování za úrodu 

V neděli 6. září 
2020 jsme slavili 
v Jimramově pouť 
Narození Panny Marie. 
V průběhu mše svaté 
jsme poděkovali za 
letošní úrodu. 
V průvodu byly 
přinášeny plody letošní úrody, které následně otec Marek požehnal. 
Na konci mše svaté každý účastník obdržel kytičku i sáček koláčků. 
Poděkování zaslouží všichni, kteří se o tuto pěknou slavnost 
zasloužili. 

/Pavel Šikula/ 
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Farní den - Pétanque 

V neděli 30. srpna 
jsme na farní zahradě 
prožili odložený farní den 
spojený tradičně 
s turnajem v pétanque. 
Přestože ze soboty na 
neděli pršelo a pršelo 
i v neděli kolem poledne, 
vlastní turnaj proběhl za 
příjemného počasí. Do turnaje se zapojilo devět družstev, které byly 
rozlosovány do dvou skupin. Vítězové skupin postoupili přímo do 
semifinále, družstva ze druhých a třetích míst bojovala o postup 
v předkole Play – off. Ve vyrovnaných hrách, kde každé družstvo 
minimálně jednou vyhrálo, a naopak každé alespoň jedenkrát 
prohrálo, se vítězem stalo družstvo Tři bratři. Pěkné odpoledne, kde 
jsme se mohli společně setkat, ochutnat dobré občerstvení včetně 
klobás z udírny, prostě pěkný den.  

/Pavel Šikula/ 

 

Svatováclavský výlet 

Svatováclavské časy jsou spojené s krásnými slunečními dny 
a blížícím se podzimem. Pravý opak bylo počasí 28. 9. 2020 na 
našem výletě, celý den bylo zamračené a pršelo. Dobrou náladu 
a setkání se známými nám nic nezkazilo. Sešli jsme se v 10 hod ve 
Svojanově před kostelem sv. Petra a Pavla. Přijeli jsme asi pěti auty, 
celkem 22 lidí a slavili společně se svojanovskými farníky mši 
svatou, kterou sloužil o. Marek. 
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Nezvykle naplněný kostel, za zvuku varhan a krásného zpěvu 
mladých děvčat, jsem se tak trochu vrátila do dětských let, kdy jsme 
s tatínkem pravidelně jezdili do Svojanova na mši svatou a upravit 
hrob babičky a dědečka. Barokní kostel postavený okolo roku 1786 
byl znovu vysvěcen v roce 2007 po rozsáhlé rekonstrukci. Tehdy to 
byla pro Svojanov velká sláva spojená s přehlídkou staré hasičské 
techniky. 

Po mši svaté jsme navštívili zdejší hřbitov, kde již od brány 
nás zaujme krásný památník obětem první světové války autorů 
MgA. Petra Holuba a Karla Holuba z roku 2014. Na památníku 
najdeme jména padlých a je velkým poděkováním těm, kteří nechali 
život v daleké cizině. 

Za stálého deště jsme přejeli do Starého Svojanova navštívit 
kostel sv. Mikuláše. Tento kostel pochází ze 13. století a je starší jak 
hrad a vesnice Svojanov. Je vyzdoben krásnými freskami Zvěstování 
Panny Marie, pašijového cyklu či Posledního soudu. Velice pěkné je 
i zobrazení Slunce a Měsíce na fresce v klenbě presbytáře. Kostel byl 
opraven v letech 1999 – 2003 a znovu vysvěcen 28. 9. 2003. Je to 
krásná náhoda nebo řízení Boží, že jsme právě 28. 9. navštívili tento 
krásný klenot? 

Po prohlídce kostela jsme se opět vrátili do Svojanova na 
oběd do místní hospůdky zvaná Hasičárna. Mladá paní nám 
připravila velice dobrý oběd i s domácím zákuskem, kávou, čajem 
a něco dobrého na zahřátí, ne však pro nás řidiče. Posezení 
připomínalo naši kavárnu a ani se nám nechtělo dále, ale 
naplánovaná byla prohlídka hradu. 

Při cestě k autům jsme si mohli prohlédnout na náměstí 
českého lva bez korunky, které má malebné městečko v erbu. 
U znaku najdeme kachle se jmény slavných osobností Svojanova. 
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Jen připomenu, pan Dalibor Jedlička, který působil v operním 
souboru Národního divadla, pan Vladimír Kopecký sklářský 
výtvarník a malíř, pan Živný malíř a dlouholetý kastelán hradu, pan 
Doc. Ing. Václav Petříček, CSc., pod jehož záštitou byla oprava 
kostelů, památníku na hřbitově a inspiroval vznik knihy Tajemným 
Svojanovskem. 

O půl třetí nás vítal hrad Svojanov. Při hodinové prohlídce 
jsme viděli, kolik práce bylo odvedeno. Najdeme tam restauraci, 
zvířátka, krásnou zahradu i hladomornu či baštu. Do hradu jsme 
vstoupili empírovou budovou z roku 1690, v této době byla nazývána 
Dolní zámek a zámek opravdu připomíná. Hrad založil kolem roku 
1224 královský purkrabí Svéslav z Bořitova a patřil českému králi 
Přemyslu Otakaru II. Král Karel IV. Svojanov zařadil mezi 
11 nejvýznamnějších hradů, které neměly být nikdy prodány nebo 
zastaveny. Na hradě se vystřídala řada šlechtických rodů. V letech 
1569 a 1842 byl hrad poškozen požáry a poté přestavěn v empírovém 
stylu a získal nynější podobu. V roce 1910 Svojanov zakoupilo 
město Polička a vlastní je doposud. 
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Hrad je plný záhad a tajemství např.: O zaživa zazděné paní 
Kateřině, o krutém správci Rašínovi, který byl proklet a nenašel klid 
ani po smrti, kdy vždy o půl noci jezdilo jedenáct kočárů a dvanáctý 
byl Rašína, celý v černém a seděl obráceně na ohnivém býku. 
Takových záhad a tajemství má hrad velké množství a vyšly 
i v knižní podobě. Hrad Svojanov je příkladem živého hradu a v létě 
se zde konají různé akce a výstavy. Vždy, když se vypravím do 
Svojanova upravit hrob mé babičky a dědečka a sednu si v okolí 
kostela, mám pocit, že dostávám v tomto místě energii a klid v této 
době tak potřebný. 

/Marie Pečínková/ 

 

1. svaté přijímání 

„Nechte děti přicházet ke mně a nebraňte jim, neboť takovým 
patří království Boží.“ 

(Lukáš 18,16) 
 

Kdy se začal tenhle náš příběh? 

V 1. den stvoření, když Bůh řekl: „Ať je světlo!“ – a bylo 
světlo.”(Genesis 1,3) V Rajské zahradě s Adamem a Evou… Když se 
narodil Ježíš: „A hle, hvězda, kterou viděli na východě, je 
předcházela, až se zastavila nad místem, kde bylo to dítě.” (Matouš 
2,9). Když se narodila Anička, Kristýnka, Adélka, Štěpán, Adam, 
Terezka, Anežka, Zdeněk, Martin, Kačenka, Tomáš? 

Co následovalo? 

Křest, modlitby, v neděli chození do kostela, slavení svátku, 
náboženství, společenství, příprava na přijímání, zábava, 
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přemlouvání, nechuť, radost, strach, obavy, očekávání, osobní růst, 
nové zážitky, nové vztahy a příprava na život. 

K čemu to je dobré? 

„Nikdo nerozsvítí lampu, aby ji postavil do skrýše nebo pod 
nádobu. Staví ji na svícen, aby příchozí viděli světlo.“ (Lukáš 11,33) 

Nastal den 27. v měsíci září roku Páně 2020, když se svět bojí 
o zdraví a má obavy se vůbec potkávat. My jsme se potkali. V 10:00 
hodin v Jimramově, v plném zdraví, pod nejvyšší ochranou. 
Rozsvěcujeme opět křestní svíčku, svíčku v kostele, světlo v nás, 
světlo pro druhé a světlo pro tento svět.  

 

A co se stalo? 

...Vzal chléb, vzdal díky, lámal a dal jim ho se slovy: „To je 
mé tělo, které se dává za vás. To čiňte na mou památku.“ 
(Lukáš 22,19) 
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Zvládli jsme to!? Aleluja. Bohu dík. Stalo se to, co se stát 
mělo. „Nechte děti přicházet ke mně a nebraňte jim, neboť takovým 
patří království Boží.“ (Lukáš 18,16) 

Co bude dál? 

Všechno se opakuje: modlitby, v neděli chození do kostela, 
slavení svátku, náboženství, společenství, zábava, přemlouvání, 
nechuť, radost, strach, obavy, očekávání, osobní růst, nové zážitky, 
nové vztahy a život sám… 

Poslední otázkou je PROČ? 

Neseme dědictví: Boží, Adama a Evy, proroků, Ježíše, našich 
předků, pro příští generaci. Jsme součástí tohoto nekonečného, 
záhadného a zázračného příběhu. Na počátku bylo světlo, zasvítila 
hvězda jasná, rozsvítily se křestní svíčky a znovu se zapálily v den 
1. svatého přijímání. Proč? „Vy jste světlo světa.“ (Matouš 5,14) „Dej 
tedy pozor, ať světlo v tobě není tmou. Když bude celé tvé tělo jasné 
a žádná jeho část nebude temná, pak bude celé tak jasné, jako když tě 
lampa osvěcuje svým jasem.“ (Lukáš 11,35) 

Světlo všem přeje  

/Alexandra Bobulová/ 

 

Malá zpráva malé holky o dětské mši 
v nejisté době 

Tak nevím, kdo má být víc naštvaný, jestli o. Marek, nebo my 
děti, které se každou druhou neděli v měsíci těšíme do kostela 
o trochu víc než jiné neděle. V tento den na nás čeká a je pro nás 
připravena taková netradiční mše sv., která je nám, jak se říká, ušita 
přímo na míru. Nějak je mi toto liturgické slavení našeho Pána Ježíše 
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bližší a rozumím trochu víc tomu povídání, které vždycky pan farář 
má, než když mluví k dospělým v ostatních nedělích. Ale to tak asi 
má být, však až budu velká, to se mě určitě budou líbit i ta ostatní 
kázání. 

No, ale to jsem se rozepsala a nevysvětlila jsem to naštvání, 
odpověď je jednoduchá a myslím, že každý už pochopil, na co 
myslím a co mě štve. Zase to malé nic, co nikdo nevidí, zařídilo, že 
jsme museli uzavřít kostel a omezit počet lidí, kteří do něj mohou, 
stejně jako na jaře. A přitom letos na nás čekali takoví zajímaví 
kamarádi, jako byl Petr, Jakub, Jan, Ondřej, Filip a ještě další. 
Vlastně ani nevím, jestli bychom stihli všechny za celý rok. No asi 
ne, ten poslední byl pěknej prevít a o tom by nám o. Marek asi nic 
neříkal. 

No nedá se nic dělat, prozatím musíme vydržet u on-line 
přenosů. Ještěže jsou letos připraveny k plnění zajímavé pracovní 
listy, jejichž úkoly zvládnou i malé děti třeba jen tím, že vymalují 
obrázek a můžou se tak zařadit o možnost losování a vybrání pěkné 
ceny, je to vždy napínavé a já netrpělivě čekám, kdo vyhraje. Měla 
jsem už štěstí a to se na mě usmálo. 

A aby bylo něco za něco, ke každému apoštolu patří symboly, 
které charakterizují jeho a jeho život a našim úkolem je vždy 
z nějakého materiálu vyrobit tento symbol a zavěsit ho v kostele na 
připravenou nástěnku, už jsme vyráběli klíč k nebeské bráně, křížek 
ve tvaru X a naposledy orla. Jsem moc zvědavá, jaký další apoštol na 
nás čeká, co je jeho značkou, kdo bude mít v losování štěstí, ale 
hlavně, kdy se zase budeme moci všichni, a já doufám, že ve zdraví, 
sejít při liturgickém slavení našeho Pána tím našim dětským 
způsobem. 
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Nezbývá než doufat, modlit se a poprosit naše kamarády 
Petra, Jakuba, Jana, Ondřeje, Filipa, Bartoloměje, Matouše, Tomáše, 
Jakuba ml., Tadeáše a Šimona, aby se přimluvili, aby už skončila tato 
neveselá doba.   

/Adélka Chládková/ 

 

Katolická maturita 

I když v civilním životě mě zkouška z dospělosti teprve čeká, 
a to za pěkně dlouhou dobu, jako katolík to mám lepší, ke svátosti 
biřmování mohu přistoupit už ve 14 letech a projít si tak 
„zdospělení“, jak se i biřmování chápe, už teď.  A tím pádem se ze 
mě stane dospělý věřící, který vkročí do křesťanského života. 
Srovnání s maturitou vlastně není zase tak vedle, jak by se na první 
pohled zdálo. Na řádné zdolání maturity je určitě potřeba důkladná 
příprava vedená nejlepším, velice erudovaným profesorem, plnění si 
povinností, předpokládá to určitou změnu uvažování zejména při 
představě, co s životem po ukončení studia a po složení závěrečných 
zkoušek. Tak i já si procházím podobným smyslem a významem 
přechodu z jednoho stádia svého církevního života v ten druhý, 
vyspělý. 

A pokračujeme se zvoleným příměrem dál. Co se týče 
vzdělávání, je stejné jak na škole, probíhá v pravidelných intervalech 
a jak je teď běžné, zatím online. Naše třída se skládá ze 13 žáků, 
kteří se svědomitě, pilným plněním zadaných úkolů snaží udělat 
radost našemu erudovanému profesoru o. Markovi. Zkouška by nás 
měla čekat někdy za rok, přesné datum ještě nebylo stanoveno, je 
ještě čas, i škola o termínu maturit má rozhodnout až v půli ledna. 
Přísedícím naší maturity bude o. biskup (aspoň doufám), který bude 
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dávat velký pozor, zda jsme všichni řádně připraveni. Snad nikoho 
nenechá propadnout. Také nás prý čeká společný výlet, ale kam 
a kdy to jsme ještě neplánovali. Vše je trochu komplikované touto 
nejistou dobou, ale to se snad brzy změní a já tak konečně poznám 
moje spolu biřmovance. Pravda, některé už znám dlouho, ale někteří 
jsou pro mě zatím jen hlasy v online prostoru.  Máme před sebou 
ještě dlouho cestu, na jejímž konci nás čeká to, pro co jsme se na tuto 
cestu dali, a sice že svátostí biřmování dokončíme to, co započal 
křest. Stane se z nás dospělý křesťan, odpovědný za svoji víru a za 
svědectví, které vydává svému okolí. Že se nám dostane zvláštní 
pomoci Ducha svatého také při nalézání místa v životě. A také 
doufám, že pro mnohé z nás to nebude zkouška poslední a že budeme 
pokračovat v rozvoji našich duchovních životů ve vysoké škole 
života, která nás bude stále víc a víc přibližovat k té zkoušce 
poslední, nejvyšší a nejdůležitější, u které už budeme skládat 
zkoušky před tím nejspravedlivějším a nejmoudřejším učitelem, před 
Pánem Ježíšem a já si přeji, abychom i v této zkoušce obstáli. A snad 
ze žádného předmětu nebudeme klasifikováni známkou neprospěl. 

/Filip Chládek/ 

 

Mikulášská nadílka 

Návštěva svatého Mikuláše bývá pro děti neodmyslitelnou 
součástí adventu. Oblíbenou a zároveň obávanou tradicí. A i přes 
komplikovanou situaci na ně svatý Mikuláš nezapomněl ani letos. 
Připutoval v doprovodu čtyř krásných andělů, kteří dětem pomohli 
překonat strach a obavy ze svatého muže. Děti sypaly básničky 
z rukávu, dokonce zazněla i koleda. Některé využily 
příležitost a přinesly svůj úkol z dětské mše svaté, aby jej umístily na 



 prosinec 2020
 

  14  
  

nástěnku v kostele. Za svou snahu byly pochváleny a za odvahu 
a celoroční úsilí odměněny sladkou nadílkou. 

Svatý Mikuláš sice obchází děti jednou za rok, ale s anděly se 
můžeme i my dospělí setkávat každý den. Možná nemají křídla, 
možná mají běžná jména a možná vypadají jako úplně obyčejní lidé. 
Ale jsou nám nablízku, když potřebujeme. Pomáhají nám zdánlivými 
maličkostmi. Úsměvem, vlídným slovem, vyslechnutím, 
pochopením. Kéž bychom je nepřehlíželi a dokázali jejich poselství 
předávat dál. 

/Daryka Kašová/ 
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Roráty v Rychnově 

Celý adventní čas mně každý rok připomíná náš život 
v pohraničí. Každý rok nás maminka vypravovala na roráty a ani nás 
nemusela budit. Těšily jsme se na povoz – sáně tažené koňmi ve 
sněhu, kterého bývalo až do půli stehen a mrzlo, až praštělo. Povoz 
svážel mléko z celé vesnice do místní mlékárny. Kousek od 
křižovatky vedla cesta do kostela Narození Panny Marie. Nejvíce se 
nám líbily sáně s lucernami. Bylo to jako v pohádce. Světlo nám 
ukazovalo, že pan Beneš jede i s ministranty, které nabral po cestě. 
Karel a Jirka byli naši kamarádi. Za svezení jsme rády, protože cesta 
do kostela je od našeho domova dost daleko. Poděkujeme a hned 
běžíme do kostela. 

Po rorátech jsme spěchaly do školy, nebyla daleko. Jednou 
týdně máme náboženství. Rády čteme z knížky Kája Mařík, která se 
nám moc líbí. Máme hodného pana faráře, který se jmenoval Jan 
Šrubař, pocházel někde od Ostravy a dost si toho v té době užil. 
Připravuje nás také na první svaté přijímání. Půjde celá třída, to je 
28 dětí. Na roráty nás moc nechodí, dětem se nechce vstávat tak brzy 
do zimy. 

Před Štědrým dnem dostáváme za účast na rorátech papírový 
skládací betlém. Máme ho do dnešních dnů. V adventním čase 
chodíme s maminkou na faru čistit stříbrné svícny a rozebraná 
sklíčka z lustru. Docela nás to baví a my děti u toho nemůžeme 
chybět. Tehdy mně bylo 8 roků, sestra byla o 2 roky starší. Vždycky 
nás mladší měla na starost, ještě sestru a bratra. Ráda na tuto dobu 
vzpomínám a děkuji rodičům, že nás vedli k víře. Oba už nežijí, ale 
já na ně pořád myslím. 

(Psal se rok 1959) 
 /Jimramovská farnice/ 
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Fond PULS 

Koncem září 2020 fond PULS oslavil své třetí narozeniny. 
Poslání fondu je shromažďovat prostředky na zajištění a rozvoj 
života brněnské diecéze. A to zvláště formou dobrovolného 
dárcovství – donátorství. Příjmy fondu jsou tvořeny jak dary 
donátorů, tak příspěvky farností. Výdaje fondu tvoří mzdové náklady 
a výdaje spojené s duchovní formací a vzděláváním kněží, podpora 
projektů na aktuální pastorační potřeby (církevní školství, charita, 
evangelizace apod.), zajištění technické a ekonomické podpory 
jednotlivých farností (účetnictví, správa majetku, dotace, stavební 
akce). Výše příspěvku farností je stanovena momentálně částkou 
480 Kč za rok za každou dospělou osobu ve farnosti a podílem 
z hospodářské činnosti farnosti. 

Jimramov  

Předepsaný příspěvek do fondu PULS → 75.831 Kč 

Dary donátorů k 30. 11. 2020 → 51.090 Kč 

Farnost uhradila → 24.741 Kč 

Dalečín 

Předepsaný příspěvek do fondu PULS → 44.160 Kč 

Dary donátorů k 30. 11. 2020 → 21.550 Kč 

Farnost uhradila → 22.610 Kč 

Sulkovec 

Předepsaný příspěvek do fondu PULS → 24.811 Kč 

Dary donátorů k 30. 11. 2020 → 10.970 Kč 

Farnost uhradila → 13.841 Kč 
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Brněnská diecéze celkem 

Příjem (donátoři, příspěvky farností) → 38.000.000 Kč 

Výdaje (platy kněžím, služby farnostem) → 41.000.000 Kč 

Máme možnost podílet se na příspěvcích do fondu PULS 
několika způsoby: 

 stát se donátorem (více informací na 
www.donator.cz), 

 jednorázovou platbou na PULS (99662222/0800), 
s variabilním symbolem 77770000, podle 
specifického symbolu (SS) se přiřadí k farnosti: 

o SS Jimramova: 2303 

 

o SS Dalečína: 2302 

 

o SS Sulkovce: 2312 
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 zaslání jakékoli částky na bankovní účet farnosti. Po 
dohodě s o. Markem můžete obdržet potvrzení o daru: 

o Jimramov: 5912078399/0800 

o Dalečín: 5912189339/0800 

o Sulkovec: 5912073379/0800 

 přispěním do kostelní sbírky, 

 předáním finanční částky v hotovosti správci farností, 
o. Markovi, 

 mimo to, o. Marek nepohrdne jakýmkoliv dalším 
darem pro farnost, třeba i v podobě dřeva. Na všech 
farách jsou kamínka umožňující ohřát se teplem 
z pevných zdrojů…  

Nařízení související s koronavirovou pandemií zasáhla zcela 
jistě život každého z nás. Stále trvající omezení počtu účastníků 
bohoslužeb má za následek výpadek v příjmech farností z kostelních 
sbírek. Přispět na fond PULS nebo se dokonce stát donátorem je 
snadné. Podpoříme tím nejen naši farnost, ale i farnosti, kde žijí naše 
rodiny, přátele a známí. Posílíme tak PULS, puls života naší diecéze 
po stránce hmotné i duchovní. 

Proč nezačít třeba o Vánocích a v této pro všechny tak těžké 
době. Každá, i malá pomoc, se počítá. 

/Daryka Kašová/ 
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Zamyšlení o žábě a pomoci 

Ráda pročítám časopis Milujte se! a zaujalo mě pár textů, 
zajímavých zamyšlení, o které bych se chtěla s Vámi podělit. 

První text byl o apatii, o tom, co se může stát, když 
zůstáváme nečinní.  

„Vložíte-li žábu do nádoby se studenou vodou, začne v ní spokojeně 
plavat. Na tom není nic divného. Studenou vodu žáby milují. 

Když ji však hodíte do horké vody, žába se z ní pokusí vyskočit. To 
také není nic divného. Žáby horkou vodu nesnášejí. 

Teď však přijde cosi zvláštního. Vložíte-li žábu do nádoby s chladnou 
vodou a pak ji postupně zahříváte až k varu, žába se o útěk vůbec 

nepokusí. Postupně přivyká změně – zvyká si na smrt.“ 

Slovo „apatie“ u nás v češtině znamená netečnost, rezignaci, 
nedostatek zájmu.  

Každý ve svém životě určitě zažije dny krásné, kdy se cítíme 
silní, duchovně naplnění, ale občas se mohou objevit i dny, kdy jsme 
slabí, plni strachu, pokušení a pochybností – nic nemá smysl a možná 
už nemáme ani sílu volat o pomoc. 

Ale i když už třeba ani nenacházíme slova k modlitbě, 
nedokážeme překročit vlastní stín, neměli bychom zapomínat na 
Ducha svatého, který nás obklopuje a je připraven nám v naší 
slabosti pomoci. Zkusme se chytit, jako ryba na háček, a nechat se 
přitáhnout nad hladinu, zpět k Tomu, který trpělivě čeká a rozumí. 
Nechejme se povznést zpět k naději a radosti. Nebojme se poprosit 
o pomoc – nebo alespoň zatoužit po pomoci! (Víme, že v některých 
případech, kdy to jinak nejde, existuje např. „křest touhy“ a v této 
nelehké době koronavirové, kdy je slavení bohoslužeb omezeno, 
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můžeme skrze touhu také přijímat duchovně Eucharistii – tedy 
přijmout i účinek – dříve, než obdržíme samotnou svátost.) 

Nezůstávejme neteční a nenechme se zaživa uvařit 
k (duchovní) smrti. 

Jako inspirace nám může posloužit i tento druhý text: 

„Dva malí kluci, bráchové, se snažili posunout lavičku, aby získali 
víc prostoru na hru. Lavička měla betonové podstavce a kluci s ní 
nebyli schopni pohnout ani o kousek. Už byli celí zpocení a stále nic. 

 Jejich tatínek se na ně chvíli díval z okna a pak se zeptal: „Myslíte, 
že jste už použili veškerou sílu, kterou jste mohli?“ A tak to kluci 
zkusili znova. Funěli, supěli – a zase nic. Pak se zapřeli nohama 

o obrubník a zkusili to ještě jednou. Lavička se ani nehnula: 
„Už jsme zkusili všechno, co jsme mohli. Nejde to!“  

„Ale kdepak,“ usmál se tatínek. „Ještě jste neudělali ani zdaleka 
všechno, co se dalo, a nepoužili všechnu sílu, kterou jste mohli… 

Ještě jste totiž nepoprosili mě, abych vám pomohl!“ 

Pán Ježíš přece řekl: „Proste a bude Vám dáno…“ 

…a nezapomeňme poděkovat!  

/Marie Havířová/ 

(Zdroje: časopis Milujte se! 53. a 54. číslo, www.vira.cz) 

 

Žárovčin bratříček 

Milí čtenáři Žárovky, 

když jsem se s Vámi prostřednictvím Žárovky naposled 
setkal, to bylo ve 40. čísle, tak jsem Vás informoval o farním 
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časopise, jehož vznik jsem si přál i v mých současných farnostech. 
A tak Vás všechny chci opět pozdravit, tentokrát však radostnou 
novinou, veselme se, že nový časopis je na světě, radujme se. 

Není pochyb o tom, že je to Žárovčin bratříček, neboť je 
Žárovce neuvěřitelně podobný, jako by jí z vlákna vypadl. Je mu už 
rok a půl, jmenuje se KoMPas a je to pořádný cvalík. Někdy je ve 
svém obalu narvaný jak taška do Chorvatska. Před Vánocemi 
očekáváme výkvět nového čísla. Jako v těchto dnech nová Žárovka 
baňatí, KoMPas už také pomalu bobtná. Takže v této adventní době 
společně na dálku prožíváme i takový advent našich časopisů. 

Je pravdou, že když mám začít připravovat další číslo, zprvu 
se mi do toho většinou moc nechce. Ale jakmile začnu, přeskočí 
jiskra a jsem do toho zapálený jako pan Požár do hraní na varhany. 
Jako mě bavila práce na výrobě Žárovky, tak mě baví vytváření 
KoMPasu, i když s ním mám víc práce, neboť tu nemám žádného 
š(Š)ikulu, který by udělal grafiku, vygooglil obrázky a vtiskl 
konečný vzhled. Ale sotvaže se do toho pustím, tak jedu jak králíček 
Duracell a zhruba po týdnu a půl střelka KoMPasu ukazuje směr. Jen 
já pak zůstávám stát jak špatně vyřezaný svatý. Ale stejně jako mi 
dodávala sílu vidina toho, že i Vy se brzy budete moct podívat do 
světla nové Žárovky, tak mě teď z vyčerpání po prenatálním stádiu 
KoMPasu vytahuje vidina dalšího úseku cesty, po kterém s farníky 
půjdeme podle směru udaného KoMPasem. 

S KoMPasem vznikl také KoK, tedy Klub odběratelů 
KoMPasu. Každému, kdo se stane členem KoKu, přichází každé 
nové číslo i v elektronické podobě. 

Než ukončím psaní, musím se s Vámi ještě o něco podělit. 
Nedávno se mi stal takový trapas. Hovořil jsem s pánem, který se, 
stejně jako jeden kněz – rodák z jimramovské farnosti, jmenuje se 
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Neuschl, a já jsem ho oslovil pane Mokrý. A dodnes se mi stává, že 
když hovořím o Žárovčině bráchovi, řeknu místo KoMPas Žárovka. 
Ale farníci tady na Krumlovsku už vědí. A tak si můžeme uvědomit 
to, že KoMPas nám ukáže cestu, nicméně bez světla hvězd nebo 
ž(Ž)árovky bychom tak i tak mohli zabloudit. Je to požehnání, že 
Žárovka a KoMPas jsou sourozenci a že jsou si tak podobní. 

Přeji Vám všem požehnaně prožitý zbytek adventu, pokojné 
Vánoce, do nového roku vše, co potřebujeme pro šťastný život 
s Bohem, blízkými i sami se sebou, a věřím, že když se do čtení 
KoMPasu nebo Žárovky ponoříme jako Archimedes do plné vany, 
tak určitě něco nového objevíme. Třeba i směr a světlo k nějakému 
našemu osobnímu setkání. 

/o. Pavel Vybíhal/ 

 

 Rozhovor s otcem Jaroslavem 

Otče Jaroslave, prosím o přiblížení, kam tě po primici 
zavedly kroky? 

První farnost, kde jsem nastoupil, bylo poutní místo Žarošice. 
K němu patřila další místa, farnost Archlebov a Želetice. První rok 
jsem měl farnost Archlebov více na starosti, než dostali 

samostatného faráře. Na 
poutním místě bylo mnoho 
zpovídání a starostí 
o poutníky, ale služba Panně 
Marii je plná radosti. 
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Pověz nám něco o současné farnosti, velikosti, akcích a tvé 
roli? 

Nyní jsem ve farnostech Velké Meziříčí, Netín a Bory. 
Zvláště Velké Meziříčí je velká farnost, dokonce největší v diecézi. 
Při posledním sčítání měla 1500 věřících. Jako druhý kaplan farnosti 
sloužím mše sv., zpovídám, učím ve škole, chodím do nemocnice 
a domova důchodců. Zvláště rád mám prvopáteční návštěvy 
nemocných. 

Máš nějakou zajímavou situaci, o kterou bys ses s námi 
chtěl podělit? 

Při službě jsem zažil mnoho situací, kdy dobrý Bůh použije, 
pro spásu svých duší naše služby. Jednou volali na faru, že je potřeba 
jet do nemocnice v Mostištích zaopatřit umírajícího. Bylo to ale 
odpoledne, ve chvíli, kdy je zdlouhavé projet městem, ale když jsem 
vyjel, tak na semaforech byla zelená a mezi všemi auty se dobře dalo 
projet. Zkrátka jsem během krátkého času dojel do nemocnice 
a vykonal svůj posvátný úkol. Podobných situací ve službě je mnoho 
a ukazují, že se Bůh stará. 

Jaké máš vzpomínky na roky ministrování či služby 
v Jimramově? 

Zažil jsem spoustu krásných chvil u oltáře Páně. Někdy to 
bylo ale náročné, zvláště když se připravovaly velikonoční obřady, 
kde je více úkolů, to byly vždy nervy, aby se nic nezapomnělo. 
Ministroval jsem třem farářům a jednomu výpomocnému 
duchovnímu, kterým byl R.D. Miroslav Bičiště. Na něho si často při 
své nynější službě vzpomenu a jsem vděčný, že jsem s ním tenkrát 
mohl být při Nejsvětější oběti. 
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Jaké bys poslal přání pro jimramovskou farnost? 

Drazí farníci, buďte stále věrní Pánu Bohu v každé době, to je 
to nejlepší co můžete udělat. 

/Za rozhovor s o. Jaroslavem Laštovičkou 

děkuje Pavel Šikula/ 

 

Slečna Aloisie Cíchová 

Dne 11. listopadu si Pán 
k sobě povolal slečnu Aloisii 
Cíchovou. Zemřela ve věku 88 let 
v Táboře. Poslední rozloučení 
proběhlo 21. listopadu 2020 
v kostele Proměnění Páně 
v Táboře. Po mši svaté byla 
uložena do rodinného hrobu 
v Čelkovicích. 

 

Vzpomínka otce P. Haluzy 
zaslaná po oznámení úmrtí 

Chvála Kristu, tak jak slečna reagovala vždy, když jí bylo 
oznámeno úmrtí někoho: Pán Bůh mu dej věčnou slávu, – dnes 
prosíme, – Pán Bůh jí dej věčnou slávu! 
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Uplynulý týden se mně slečna zvláště často připomínala. 
A věřte, nevěřte – v době co jste mi přeposílala onu zprávu, jsem 
pomýšlel, že do DPS v Táboře zavolám, že je sobota a je tam 
poklidnější režim než v běžném všedním dni... a během několika 
málo minut se mi na obrazovce objevila Vaše zásilka. 

 

Do Jimramova přišla na základě velmi obezřetného zkoumání 
pana rady, a to na doporučení samotného pana biskupa Josefa 
Hloucha, rodáka z Lipníka u Třebíče, a kéž by Pán dal, že bude 
v nedaleké budoucnosti prohlášen za blahoslaveného, poněvadž si 
v době své biskupské služby prošel Kalvárií. Začátkem 
sedmdesátých let přišel P. Otradovec, pak vystřídán na devět 
roků P. Karlem, pak 6 roků moje maličkost, po mně 9 roků P. Milan 
a mám zato, že to bylo v roce 2005, slečně P. Jakub poděkoval za 
dlouholeté služby a ona se odebrala do rodného domu v Měšicích, 
aby spolu se sestrou Emílii prožily 9 roků pospolu a občas se 
škodovkou–sporťákem zajely do 40 km vzdáleného Písku k sestře 
Marii Houfkové. Tyto tři sestry se měly upřímně rády. Již jsou 
všechny na věčnosti. Je tomu jako včera, když si vybavím jejich 
návštěvu u sestry v Jimramově.  



 prosinec 2020
 

  26  
  

Z farní kroniky 

Léta Páně 1933 

 

Svatý rok 

Celý tento rok byl poznamenán památným 1900 výročím 
ukřižování Páně. Byl proto slavnostně zahájen v Římě jako „Svatý 
rok“ neboli mimořádné milostivé léto se všemi privilegii řádného 
milostivého roku, jaký bývá vždy po 50 letech. 

Oprava křížů 

V naší farnosti jsme tento rok oslavili zvláště: 

1) Oprava 4 velkých křížů kamenných na vesnicích: 
Borovnice, Jimramov na Horce, Jimramov na Horce k Borovnici 
a Hejtmánkův u silnice a na hřbitově. Zbývají ještě v Javorku 
a v Nov. Jimramově. 

Nová křížová cesta 

2) Pořízení nové křížové cesty pro kostel. 14 obrazů 
namaloval Norbert Pokorný, akad. malíř v Tišnově, nákladem 
8.000 Kč. Dubové rámy částečně barokového rázu zhotovil zdejší 
stolař Josef Vlček, za 5.000 Kč. Celý náklad uhrazen z darů 
dobrodinců, jejichž jména jsou napsána na zadní straně jednotlivých 
obrazů. Potom kříž. cestu posvětil o první neděli postní dp. děkan 
Vágner z Bystřice n. Pernštejnem (5/3 1933), kázal dp. prof. Karel 
Žák z Nového Města na Mor. 

Primice P. Václava Skalníka 

3) Mimořádnou oslavou svatého roku byla u nás kněžská 
primice dp. Václava Skalníka, syna kostelníka a stolaře v Jimramově. 
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Konala se na Červené pondělí 17. dubna 1933 ve far. chrámu Páně za 
hojné účasti. Kázal dp. prof. bohosloví Dr. Josef Heger z Nyklovic. 
Náš novokněz ustanoven ještě týž týden za kaplana v Čejkovicích 
u Hodonína, kde zůstal i jako farář až do své smrti 1971. O. v p.! 

Stavovská sv. přijímání 

4) Stavovská sv. přijímání (300 žen, 225 mužů, 100 mládeže) 
měla v postní době letos zvláště hojnou účast. Kéž se zachová tento 
způsob a také účast i nadále a trvale. Průvod o slavnosti Bož. těla 
čítal u nás ca. 1200 účastníků. 

+ biskup N. Klein 

Dne 9. března 1933 zemřel náš brněnský vdp. biskup Norbert 
Klein. Pochován byl ve hrobce svého řádu Německých rytířů 
v Bruntále. Přes svoji jazykovou odlišnost byl to vzácný pastýř své 
diecese po celou dobu svého biskupství 1916 – 1926. O. v p.! 

„Ludmila“ 

Dne 25. června v místním klášteře přednášel o Charitě řed. 
její v Brně, p. Všetečka. Po přednášce založena též formálně místní 
„Ludmila“, jejíž práci charitní zde konal od r. 1929 farní výbor 
laického apoštolátu. 

Pouť 

K oslavě Svatého roku konána společně s farností Lhota ve 
dnech 5. – 6. července autobusem pouť na Hostýn a Velehrad. 

Katolický dům 

Dne 27. srpna dopoledne téhož roku otevřen a posvěcen 
(posvěcením kříže do sálu) náš nový Katolický dům v Jimramově. 
Byla to přestavba původního zámeckého hostince pro účely 
katolických spolků, zvl. Orla, Lidové strany, Svazu katol. žen a dívek 
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aj. Před svěcením mše sv. na zámeckém nádvoří s kázáním 
Dr. Josefa Hegera, prof. bohosloví v Praze. Byl to veliký úspěch pro 
naše katolické hnutí (z poč. též pro duch. cvičení), bohužel v praxi 
pro nábožensko–kulturní práci ne dosti a důsledně využitý. V době 
popřevratové 1946 byl Katolický dům zabrán pro účely kina! 

Věžní báň 

Na podzim 17. září 33 přikročil místní Konkur. výbor ke 
stavbě nové věžní báně (ne tedy 1932, jak zde omylem napsáno. 
Zdržení následkem totiž nezbytných dlouhých příprav úředních 
i materiálových). Stavba trvala do 6. listopadu 33, kdy zakončena 
slavným TeDeum, na poděkování za šťastný průběh a dokonalé 
provedení. Bohu díky! 

 

Kříž v Javorku 

V neděli 1. října posvěcen obnovený a přemístěný kříž 
v Javorku před statkem Žákovým. Kázal dp. katech. Jan Máchal, 
světil dp. děkan ze Sněžného P. Jan Kotek (se mší sv, o ½ 11 h dop.). 
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Cyrilská jednota 

26. listopadu po přednášce faráře v Katol. domě o českém 
duchov. zpěvu obnovena zdejší Cyrilská jednota, která zde již před 
40 roky zdárně působila pro povznešení duch. zpěvu. (Nešpory 
české, rorátní staré zpěvy, ….. mše aj.) Předsedou zvolen farář 
P. Válka, dirigentem varhaník p. Josef Groulík (působící zde již od 
r. 1925) 

I. exercicie v Jimramově 

Prvního většího uplatnění mimo div. spolek dostalo se Katol. 
domu duchov. cvičeními o Vánocích 1933, kdy v něm byly 
ubytovány nejprve naše ženy (27 účastnic), potom dívky (51 úč.) 
a v lednu pak jinoši (54 účast.) Postele a lůžkoviny byly vypůjčeny 
od zdejších katol. rodin. Služby Boží a promluvy měly ženy a dívky 
v klášterní kapli, jinoši v zámecké kapli, stravování pro oboje 
v katol. domě (naše charitní kuchařky, které potom vařily také při 
exerc. na zámku a na Hegrově v Dalečíně.) 

V roce 1933 narodilo se ve farnosti 32 dětí, zemřelo 29 osob, 
12 sňatků. 

 

Léta Páně 1934 

 

V měsíci červnu zbudován na faře vodovod s čerpáním vody 
ze studny na dvoře a s rozvedením (darling!) do všech místností na 
faře. 

Toto důležité dílo konal opět konkurenční výbor, stejně jako 
stavební opravu věže (zdiva) v měsících září a říjnu, čímž oprava 
celé věže, loni započatá, šťastně dokončena. Díky Bohu a díky všem 
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funkcionářům konkur. výboru, …… a vedoucím stavby se všemi 
dělníky. Škoda, že vypršelo již období dosavadního konkur. výboru – 
a nově zvolený výbor již takové činnosti nevykazuje. Všechna starost 
a práce pro kostel spočívá od té doby na duch. správě (faráři). Proto 
také v těchto měsících podniká farář domovní sbírku po farnosti 
s osobní návštěvou u farníků za účelem oprav a nové výmalby 
vnitřku kostela v příštím roce 1935. 

V neděli 22. 7. konána v kostele – a odpoledne na cvičišti 
u střelnice („Sóla“) oslava 30. výročí kněžství dp. katechety Jana 
Máchala. Kázal dp. Dr. Josef Heger z Brna, zpěvy jeho pěvecký 
akadem. spolek Moravan. 

23. září slavnou mší sv. oslaveny druhotiny, tj. 50. výročí 
kněžství, vdp. biskupa Dr. Jos. Kupky, nástupce + Dr. Kleina. 

2. září t.r. vyhořel v Borovnici domek katolické kaple tamtéž, 
obydlí zvoníka (t.č. zvonice … Uhrové a její sestry Růž. Bořkové, 
listonošky). Obětaví tamnější farníci podnikali sbírky po celém okolí 
a pomáhali při nové výstavbě za vedení bratra zvonice, Rud. Uhra, 
takže do zimy byla hrubá práce skončena, v příštím roce pak před 
poutí (sv. Anny) domek dohotoven úplně i se schodištěm ke kapli, 
zcela novým. Díky Bohu a našim obětavým chudým lidem 
v Borovnici! 

V neděli 7. 10. oslavili jsme svátek P. Marie růžencové při 
návštěvě P. Frant. Strnada, kooper. z Boskovic. Tento měl dvě kázání 
dopoledne v kostele i odpol. pak přednášku na akademii katol. 
mládeže v Katol. domě. Tento redaktor a zakladatel Hlasu malého 
Petříka a Apoštolátu mládeže, neúnavný propagátor hnutí 
exercičního a eucharistického, jimž slouží též oba jeho listy, zanechal 
u nás novou brázdu apoštol. ducha a oběti. 
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28. 10. v neděli odpol. (s průvodem a hudbou z Jimramova 
posvěcen opravený pozlacený a přemístěný kříž v Novém Jimramově 
u továrny (dříve u Buchtovy stodoly).  

Na Dušičky slouženo Requiem za + zakladatele a dobrodince 
katolické školy ve Věcově, která slaví (měla slavit!) letos 50 roků 
svého trvání. Postavena byla roku 1884 z darů a příspěvků katolíků 
školní obce Věcov (Věcov, Míchov, Rož. Paseky a Koníkov) 
s velikou obětavostí a prací našich lidí, zvl. předsedy škol. katol. 
obce Frant. Mináře z Rož. Pasek (památkou na něho jest též mramor. 
kříž, který postavil svým nákladem na Rož. Pasekách. Po 
evangelické církevní škole ve Věcově, dříve postavené na vedlejším 
pozemku, přízemní, jest to asi poslední církevní škola v našem 
okrese, která svým již novodobým rázem a vybavením vydává dobré 
svědectví svým zakladatelům (vysoká poschoďová budova, po jedné 
straně zkosená pro budoucí přístavby, k nimž však již nedošlo). 
Podrobné vylíčení o založení této školy obsahuje kronika školy ve 
Věcově. 

„Ludmila“ v Jimramově začala polévkovou akci na faře 1/12 
t.r. V akci ošacovací (vánoční nadílka) darováno v r. 1933: 25 párů 
botů, 12 párů papučí, 20 párů ponožek, 45 ks zimního prádla, 
12 vlněn. svetrů, 15 kalhot, 6 kabátů, 15 ks látky na žens. šaty, kromě 
hotových peněž. podpor 1615,- Kč. 

Ze zamýšlených duch. cvičení v Jimramově v této zimě (jako 
loni v Katol. domě) letos sešlo násl. pletich nepřátelských mezi 
vlastními lidmi příp. spolky. Budou nahraženy v příštím roce na 
Hegrově. 

/Z farní kroniky doslovně – i s chybami… 

přepsala Jana Novotná/ 
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